
Protokół ze wspólnego posiedzenia 
Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska, 

Komisji Finansowo – Gospodarczej oraz Komisji Oświaty i Kultury 
w dniu 20 stycznia 2015r. 

 
 Posiedzenie otworzył o godzinie 9:00 Pan Tadeusz Lammel, który powitał przybyłych 
członków komisji i pracowników urzędu gminy. 
W posiedzeniu udział wzięli: 
Regina Batycka 
Marek Borowczyk 
Jarosław Bytniewski 
Tadeusz Lammel 
Henryk Lesiński 
Marek Maciejewski 
Tomasz Maćkowiak 
Donata Michałowska 
Magda Rachtan - Małycha 
Jan Rajchelt 
Maciej Szafrański 
Andrzej Szymczak  
Łukasz Szymczak 
Łukasz Wawrzyniak 
Jakub Żołądek 
oraz 
Bogdan Kemnitz – Wójt Gminy 
Genowefa Przepióra – Zastępca Wójta\Sekretarz Gminy 
Mirosława Nowak – Skarbnik Gminy 
Kamila Zarębska – kierownik Referatu Oświaty 
Katarzyna Sznajder – Występska – inspektor ds. działalności gospodarczej i funduszy 
unijnych 
Monika Nowicka – inspektor ds. ochrony środowiska i rolnictwa 
 
Porządek posiedzenia: 
1. Informacja nt. funduszy unijnych na lata 2014 - 2020. 
2. Projekt budżetu gminy na 2015r. 
3. Sprawy bieżące wynikające z działalności gminy. 
 
Ad.1 
 Informacje nt. funduszy unijnych na lata 2014 – 2020 przedstawiła za pomocą 
prezentacji multimedialnej Pani Katarzyna Sznajder - Występska. Prezentacja stanowi 
załącznik do protokołu.  
 Pani Sznajder – Występska podkreśliła, że programy europejskie zostały przez 
Komisję Europejską zatwierdzone, nie ma jednak jeszcze uszczegółowień i rozporządzeń, 
które zawierałyby konkretne wytyczne do Programów. 
 Pan Wójt stwierdził, że gmina ma szanse na pozyskanie środków z Programu ZIT oraz 
programów komplementarnych. O ile jednak o przyznaniu środków z Programu ZIT decyduje 
Metropolia Poznań, to w przypadku projektów komplementarnych decydentem jest Urząd 
Marszałkowski – co rodzi wątpliwość na ile propozycje przedstawione przez Metropolię 
Poznań zyskają aprobatę Zarządu Województwa.  

 



 Radny Wawrzyniak zapytał czy koncepcja Programu ZIT była z samorządami 
konsultowana? 
 Wójt potwierdził i dodał, że gros środków z Programu ZIT zaplanowano na projekty 
związane z koleją metropolitalną, co dla Gminy Kleszczewo, która linii kolejowej nie posiada 
jest mało korzystne. Wójt dodał, że w celu zintegrowania odcinków dróg powiatowych                
z drogą S5 i A2 - należącymi do korytarzy europejskich jest szansa, że w ramach Programu 
ZIT przebudowana zostanie droga Swarzędz – Środa Wlkp.  
 Pani Sznajder – Wystepska nadmieniła, że pod uwagę w ramach Programu ZIT brane 
są także drogi 2429P Poznań – Tulce i 2438P Tulce- Gowarzewo, oraz 2440P Tulce – Bugaj, 
nie ma jednak jeszcze ostatecznych decyzji w tej sprawie. 
 Wójt zwrócił uwagę,że Program obejmie drogi stanowiące połączenia z węzłami 
drogowymi na sieci dróg szybkiego ruchu, więc o ile droga Swarzędz - Gowarzewo - 
Kleszczewo została w projekcie Programie ZIT ujęta i z całą pewnością zostanie 
zrealizowana to wprowadzenie odcinka Poznań - Tulce – Gowarzewo, bardzo ważnego z 
punktu widzenia systemu drogowego w tym rejonie, jest trudniejsze. 
 Radny Wawrzyniak zapytał czy Gmina partycypuje w kosztach inwestycji w ramach 
Programu ZIT? 
 Wójt wyjaśnił, że każdy z tematów wymaga forsowania na forum Metropolii Poznań. 
W przypadku dróg powiatowych inwestorem i beneficjentem środków jest Powiat Poznański, 
ale jak pokazuje dotychczasowe doświadczenie, należy liczyć się z koniecznością udziału w 
kosztach. 
 W temacie termomodernizacji Wójt podkreślił, że liczy na pozyskanie środków dla ZS 
Kleszczewo, Zakładu Komunalnego, SP w Ziminie, oraz świetlic gminnych. 
 Podczas omawiania założeń PROW Wójt skrytykował przewidywane ograniczenia           
w wysokości środków dla poszczególnych gmin. 2mln zł dla gminy na kanalizację sanitarną, 
w obecnym rozdaniu środków unijnych,  w stosunku do poprzednich 4mln zł jest różnicą 
kolosalną, biorąc pod uwagę koszty tych inwestycji. Wójt dodał, że ze środków WRPO 
Gmina na budowę kanalizacji nie skorzysta ze względu na wysoko założone progi co do 
wymaganej gęstości zaludnienia. 
  
Ad. 2 

Projekt budżetu na 2015r. i Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2015 – 2024 
przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik podkreśliła, że zarówno projekt budżetu  na 2015r. 
jak i projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej radni otrzymali z miesięcznym 
wyprzedzeniem, a podczas posiedzenia Komisji radni otrzymali ponadto materiały 
prezentujące autopoprawki Wójta Gminy do projektu budżetu i Wieloletniej Prognozy 
Finansowej. 

 
Pani Skarbnik poinformowała, że projekt uchwały nr III/17/2015 w sprawie 

uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kleszczewo na lata 2015 - 2024  
obrazuje szczegółowo kwoty zaplanowane na lata 2015 do 2024 tj. w okresie na jaki Gmina 
zaciągnęła kredyty i pożyczkę. 

W załączniku stanowiącym wykaz przedsięwzięć wieloletnich w ramach  zadań 
inwestycyjnych przyjęto budowę sieci kanalizacji sanitarnej w Tulcach. Zakłada się,                  
że zadanie realizowane będzie w latach 2014 do 2015 i sfinansowane zostanie w części               
z  kredytu. Najpierw jednak gmina zabiegała będzie o pozyskanie dotacji ze źródeł 
zewnętrznych. W przedsięwzięciach ujęta została również wpłata na budowę schroniska dla 
zwierząt do Związku Międzygminnego „Schronisko dla zwierząt – SCHRONISKO”                  
w Skałowie Gmina Kostrzyn. Wg założeń środki przekazujemy od 2013r. do 2015r.                   
Na 2015r. zaplanowano ostatnią ratę w wysokości 67.000 zł. Udział poszczególnych 

 



członków Związku Międzygminnego w kosztach budowy schroniska uzależniony jest                
od ilości mieszkańców na koniec poprzedniego roku budżetowego. 

Od 2014r. obowiązują nowe zasady ustalania wskaźników spłaty zadłużenia wg art. 
243 ustawy o finansach publicznych – wskaźniki ujęte są w wierszach od 9.1 do 9.7.1 
załącznika Nr 1. W pozycji 9.3 przyjęto przypadające na Gminę Kleszczewo odsetki                 
od kredytu zaciągniętego w rachunku bieżącym przez Związek Międzygminny GOAP w 2014 
roku 2.256,80zł, a na 2015r. 1434,18zł. 
Planowane zadłużenie gminy na 31.12.2015r. prezentuje się następująco: 
- 656.000zł  kredyt na budowę hali sportowej w Tulcach 
- 1.495.000zł kredyt na budowę ulic w miejscowości Tulce. 
- 1.519.058zł kredyt na zadania inwestycyjne z 2009r. 
- 442.688,33zł pożyczka na budowę kanalizacji i wodociągu 
- 246.444zł pożyczka na budowę drogi w Krzyżownikach 
- 990.000zł kredyt na przebudowę drogi w Kleszczewie 
- 468.800zł kredyt na budowę ulicy Bukowej i Klonowej w Tulcach 
-1.261.200zł kredyt/pożyczka na budowę kanalizacji sanitarnej w Tulcach, co daje razem 
kwotę 7.079.190,33zł. 

Pani Skarbnik poinformowała, że Wójt Gminy wnosi następujące autopoprawki              
do Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kleszczewo na lata 2015 – 2024: 
1. w załączniku nr 1 w pozycji 1.1.4 wprowadza się następujące kwoty:  
- w 2015r. 8.888.305zł,  
- w 2016r.  9.066.000zł,  
- w 2017r. 9.250.000zł, 
- w 2018r. 9.432.000zł, 
2. w załączniku nr 1 w pozycji 2.1 wprowadza się kwotę 21.653.755zł, 
3. w załączniku nr 1 w pozycji 2.2 wprowadza się kwotę 6.550.302zł, 
4. w załączniku nr 1 w pozycji 8.1 i 8.2 wprowadza się kwotę 1.585.548zł, 
5. w załączniku nr 1 w pozycji 9.3 wprowadza się kwotę 1.434,18zł, 
6. w załączniku nr 1 w pozycji 11.5 wprowadza się kwotę 6.304.442zł, 
7. w załączniku nr 1 w pozycji 11.6 wprowadza się kwotę 130.000zł, 
8. w załączniku nr 1 w pozycji 12.2 wprowadza się kwotę 1.747.163zł, 
9. w załączniku nr 1w pozycji 12.2.1  i 12.2.1.1 wprowadza się kwotę 1.485.089zł, 
10. w załączniku nr 1 w pozycji 12.3 i 12.3.1 wprowadza się kwotę 13.600zł, 
11. w załączniku nr 1 w pozycji 12.4 wprowadza się kwotę 1.839.120zł, 
12. w załączniku nr 1 w pozycji 12.4.1  i 12.4.2 wprowadza się kwotę 1.563.252zł, 
13. w załączniku nr 1 w pozycji 12.5  i 12.5.1 wprowadza się kwotę 275.868zł, 
14. w załączniku nr 3 w poz. 1.3.1.1 zmienia się  końcowy okres realizacji zadania do 2017r., 
15. w załączniku nr 3 przenosi się  zadanie z pozycji 1.3.2.2 do pozycji 1.3.2.3 wpisując 

jednostkę odpowiedzialną za realizację zadania Urząd Gminy Kleszczewo, 
16. do treści uchwały w §2 ust. 2 wprowadza się upoważnienie dotyczące przekazania 

uprawnień kierownikom jednostek organizacyjnych do zaciągania zobowiązań z tytułu 
umów, których realizacja w roku budżetowym i latach następnych jest niezbędna do 
zapewnienia ciągłości działania jednostki i z których wynikające płatności wykraczają 
poza 2015 rok. Treść tego upoważnienia zgodnie z wytycznymi RIO przeniesiona została z 
uchwały budżetowej.  

Radni nie mieli pytań i uwag do projektu uchwały. 
 

Następnie Pani Skarbnik omówiła w szczegółowości co do działów, rozdziałów                 
i paragrafów projekt uchwały nr III/18/2015 w sprawie uchwały budżetowej na 2015r.  

 



Radny Wawrzyniak zapytał wzdłuż której ulicy w Gowarzewie wybudowany zostanie 
chodnik, na który zaplanowano 400.000zł? 

Wójt wyjaśnił, że chodzi o ul. Siekierecką. 
Radny Wawrzyniak zapytał o planowaną długość chodnika? 
Pan Wójt poinformował, że inwestycje na drogach powiatowych wymagają  

uzgodnień ze Starostwem Powiatowym. W myśl porozumienia z Powiatem, Gmina wykona 
chodnik, Powiat natomiast nową nawierzchnię i odwodnienie, zakres prac będzie zależał od 
stopnia zaangażowania Powiatu Poznańskiego.  

Radna Rachtan - Małycha zapytała czy zaplanowana ścieżka w Tulcach będzie 
połączona z chodnikiem czy też jej przebieg będzie niezależny? 

Pani Skarbnik wyjaśniła, że sołectwo wsi Tulce przeznaczyło na ten cel 24.476 zł. 
Najpierw musi jednak powstać projekt, który pozwoli oszacować koszty realizacji 
przedsięwzięcia. 

Radny Szafrański zapytał czy nie wykorzystane w danym roku środki z funduszu 
sołeckiego przechodzą na kolejny rok? 

Pani Skarbnik wyjaśniła, że zgodnie z ustawą o funduszu sołeckim niezrealizowane 
zadania wygasają.  
 

Radny Maciejewski zapytał z czego wynika wysoka zdaniem radnego kwota 22.400zł 
w dziale 750 „Administracja publiczna” rozdziale 75023, paragrafie 4350 „zakup usług 
dostępu do sieci Internet”? 

Pani Skarbnik wyjaśniła, że kwestie dostępu do Internetu koordynuje informatyk,              
a powyższa kwota oszacowana została w oparciu o wydatki w 2014r.  

Radny Maciejewski poprosił o szczegółowe informacje co do składowych kwoty 
22.400zł. 

Pani Skarbnik zobowiązała się do wyjaśnienia kwestii ceny usług dostępu do sieci 
Internet podczas najbliższej Sesji Rady Gminy. 

Radny Szafrański zapytał na podstawie jakich kryteriów typowani będą beneficjenci 
programu „Przeciwdziałanie wykluczeniu cyfrowemu w Gminie Kleszczewo”? 

Pani Katarzyna Sznajder – Występska poinformowała, że Regulamin programu 
przewiduje następujące kryteria przyznania wsparcia: 
- gospodarstwa domowe spełniające warunki upoważniające do otrzymania wsparcia                  
w ramach systemu pomocy społecznej,  
- gospodarstwa domowe spełniające warunki upoważniające do otrzymania wsparcia                  
w ramach systemu świadczeń rodzinnych,  
- dzieci i młodzież ucząca się z rodzin w trudnej sytuacji materialnej i społecznej 
uprawniające do uzyskania stypendiów socjalnych,  
- osoby niepełnosprawne ze znacznym lub umiarkowanym stopniem niepełnosprawności lub 
z orzeczeniem równoważnym, których dochód nie przekracza 200% kryterium dochodowego, 
upoważniającego do otrzymania wsparcia w ramach systemu pomocy społecznej, 
- rodziny zastępcze, rodzinne domy dziecka, samotni rodzice, 
- osoby z grupy 50+, których przeciętny miesięczny dochód na osobę w rodzinie                  
nie przekracza kwoty najniższych gwarantowanych świadczeń emerytalno - rentowych,  
- dzieci i młodzież ucząca się z bardzo dobrymi wynikami w nauce, z rodzin w których 
przeciętny miesięczny dochód opodatkowany na osobę w rodzinie, z roku poprzedzającego 
rok udziału w projekcie był niższy, niż ostatni aktualny roczny wskaźnik: „Przeciętny 
miesięczny dochód rozporządzalny na 1 osobę w gospodarstwie domowym publikowany 
przez Prezesa GUS w Biuletynie Statystycznym”.  
 

 



Radny Wawrzyniak zapytał czy w związku z udostępnieniem policji lokalu                   
i dofinansowaniem samochodu, policjanci przebywali będą na stałe na terenie gminy? 

Wójt dodał, że w myśl dotychczasowych uzgodnień gmina zobowiązała się 
dofinansować zakup samochodu policyjnego i udostępnić policji lokal, w następstwie czego 
na terenie Gminy Kleszczewo powstanie rewir dzielnicowych podległy Komisariatowi Policji 
w Swarzędzu. Zapewni to stałą obecność policji na terenie gminy. 
 

Radny Wawrzyniak w odniesieniu do kwoty 238.062zł w dziale 754 „bezpieczeństwo 
publiczne i ochrona przeciwpożarowa” rozdziale 75412, paragrafie 6060 „wydatki na zakupy 
inwestycyjne jednostek budżetowych” zapytał o źródło dofinansowania zakupu samochodu 
dla jednostki straży pożarnej? 

Pan Wójt wyjaśnił, że kwota 238.062zł to udział gminy w zakupie wozu bojowego            
z wyposażeniem dla OSP Kleszczewo. Dofinansowanie w wysokości 833.448zł do zakupu 
wozu o wartości 1.041.810zł pochodziło będzie z programu unijnego. 

Radny Szafrański zapytał czy dotychczasowy wóz kleszczewskich strażaków nie 
spełnia już swojej roli? 

Wójt wyjaśnił, że sprzęt będący w dyspozycji gminnych jednostek wymaga 
systematycznego unowocześniania.  O możliwość dofinansowania zakupu samochodu mogły 
ubiegać się jedynie jednostki włączone do Krajowego Systemu Ratowniczo – Gaśniczego, a 
do takich należy OSP Kleszczewo. Trwają procedury zmierzające do włączenia do Systemu 
również jednostki w Gowarzewie i kiedy to nastąpi podjęte zostaną starania, aby w kolejnym 
naborze wniosków pozyskać samochód także dla tamtejszych strażaków. 

Pani Sekretarz dodała, że obecnie zmieniła się rola straży pożarnej w systemie 
bezpieczeństwa, co pociąga za sobą konieczność wyposażenia jej w nowoczesny sprzęt. 
 

Pani Skarbnik poinformowała, że zapis w dziale 801 „oświata i wychowanie”, 
rozdziale 80101, paragrafie 6050 „wydatki inwestycyjne jednostek budżetowych” proponuje 
się uzupełnić o rozbudowę szkoły w Tulcach. 

Radna Rachtan – Małycha zapytała czy założona kwota 100.000zł pokryje 
przygotowanie dwóch projektów? 

Wójt wyjaśnił, że założona kwota pozwoli wszcząć procedury. W Kleszczewie 
rozbudowa polegała będzie najprawdopodobniej na budowie kolejnej kondygnacji budynku, 
co rozwiąże też problem wymagającego obecnie remontu dachu szkoły.  
 

Podczas omawiania działu 60015 „Oświetlenie ulic, placów i dróg” Pan Wójt 
poinformował, że usługę dostaw energii świadczy dla gminy firma ENEOS wyłoniona               
w przetargu zorganizowanym w ramach Metropolii Poznań.  
 

Radny Wawrzyniak zapytał w jaki sposób naliczana jest wysokość funduszu 
sołeckiego dla poszczególnych miejscowości? 

Pani Skarbnik wyjaśniła, że fundusz sołecki naliczany jest wg wzoru wynikającego            
z ustawy o funduszu sołeckim. Obliczenia uwzględniają m. in. dochody bieżące gminy, liczbę 
mieszkańców gminy wg danych GUS, liczbę mieszkańców sołectwa na dzień 30 czerwca 
roku poprzedzającego rok budżetowy wg gminnej ewidencji. Środki dla poszczególnych 
miejscowości nie mogą być wyższe niż dziesięciokrotność tzw. kwoty bazowej tj. wielkości 
dochodów bieżących w przeliczeniu na jednego mieszkańca gminy. Rada Gminy może 
zdecydować o zwiększeniu środków dla danego sołectwa ale, ta nadwyżka nie podlega 
zwrotowi z budżetu państwa. 

Wójt dodał, że to gmina decyduje czy wydziela fundusz sołecki z budżetu. Decyzja            
o tworzeniu funduszu jest wiążąca do momentu  podjęcia uchwały o nie wydzielaniu 

 



funduszu sołeckiego z budżetu. Następnie wg wzoru ustawowego dokonuje się przeliczeń 
środków na poszczególne sołectwa, a ich górna granica powoduje, że niektóre sołectwa nie 
otrzymują środków adekwatnych do swojej liczby mieszkańców.  
 

Pani Skarbnik podkreśliła, że budżet można uchwalić jedynie w sytuacji kiedy 
dochody bieżące są większe od wydatków bieżących.  

 
Radny Maciejewski zapytał w jaki sposób można wprowadzić zmiany do budżetu? 
Pani Skarbnik wyjaśniła, że każda proponowana przez radnych zmiana do budżetu 

musi być poparta wskazaniem źródła ich finansowania. 
Radny Szafrański zgłosił konieczność zainstalowania spowalniacza sygnalizacji 

świetlnej w Tulcach i zapytał czy możliwe jest wygospodarowanie w budżecie gminy 
35.000zł na realizację tego zadania? 

Pan Wójt wyjaśnił, że skrzyżowanie to zlokalizowane jest na drodze powiatowej. 
Gmina wystosowała już stosowny wniosek do Starostwa Powiatowego po zebraniu wiejskim i 
Wójt proponuje poczekać na odpowiedź w tej sprawie.  

Następnie Pani Skarbnik omówiła proponowane przez Wójta Gminy autopoprawki          
do budżetu na 2015r. oraz przedstawiła opinie Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie 
WPF na lata 2015- 2024 i o projekcie uchwały budżetowej na 2015r. 
  

Radny Wawrzyniak zapytał czy istnieje możliwość sfinansowania kompleksowego 
projektu oświetlenia dla wszystkich miejscowości gminy? 

Pani Skarbnik poprosiła o wskazanie źródła finansowania projektu i dodała,               
że opracowany projekt ważny jest przez trzy kolejne lata, więc nie mając zagwarantowanych 
środków na realizację inwestycji wykonanie projektu może okazać się bezcelowe. 

 
W dalszej części posiedzenia Pani Skarbnik przedstawiła następujące poprawki             

do projektu budżetu wniesione przez Wójta Gminy: 
I Po stronie wydatków: 
1. W dziale 600 Transport i łączność z rozdziału 60016, par. 4300 przenosi się 10.000zł            

do rozdziału 60014, par. 2320.  
2. W dziale 600 Transport i łączność w rozdziale 60095 Pozostała działalność, paragraf 2310 

zastępuje się paragrafem  2319.  
3. W dziale 750 Administracja publiczna, rozdziale 75095 Pozostała działalność paragraf 

6050 zamienia się na paragraf 6060. 
4. W dziale 754  Bezpieczeństwo publiczne i ochrona przeciwpożarowa   przenosi się 1.000zł 

z rozdziału 75412 Ochotnicze straże pożarne, par. 4270 do rozdziału 75404 Komendy 
wojewódzkie policji par. 6170.  

5. W rozdziale 80101 Szkoły podstawowe przenosi się 5.200zł z par. 4010 Wynagrodzenia 
osobowe na par. 4040 Dodatkowe wynagrodzenie roczne. 

6. Przestają obowiązywać paragrafy 4350 i 4370. Plany w rozdziałach 75023. 80101, 80104, 
80110, 85219 z tych paragrafów przenosi się do paragrafu 4360, który otrzymuje 
brzmienie „Opłaty z tytułu usług telekomunikacyjnych”.  

7. Wprowadza się rozdział 80149 Realizacja zadań wymagających stosowania specjalnej 
organizacji nauki i metod pracy dla dzieci w przedszkolach, oddziałach przedszkolnych             
w szkołach podstawowych i innych formach wychowania przedszkolnego. Do powyższego 
rozdziału przenosi się kwotę 744.000zł z rozdziału 80104 Przedszkola.  

8. Wprowadza się rozdział 80150 Realizacja zadań wymagających stosowania specjalnej 
organizacji nauki i metod pracy dla dzieci i młodzieży w szkołach podstawowych, 
gimnazjach, liceum ogólnokształcącym, liceach profilowanych i szkołach zawodowych            

 



i szkołach artystycznych. Do powyższego rozdziału przenosi się kwotę 26.205zł                 
z rozdziału 80101 Szkoły podstawowe – przenosi się kwoty z   § 4010,  4110, 4120 i 4410, 

II. Pozostałe zmiany: 
1. W załączniku Nr 2a Plan wydatków majątkowych na 2015r. w rozdziale 80101 przyjmuje 

się nowe określenie zadania – Rozbudowa szkoły w Kleszczewie i Tulcach, 
2. W § 5 Uchwały kwotę 1.800.100 zł zastępuje się kwotą 1.801.200zł. 
3. W § 9  Uchwały kwotę 89.000,00 zł zastępuje się kwotą 99.000zł. 
4. W załączniku nr 7 do Uchwały w planie przychodów samorządowego zakładu 

budżetowego kwotę dotacji 2.059.900zł zastępuje się kwotą 2.089.900zł. 
5. Wykreśla się upoważnienie zawarte w § 8 ust. 3 projektu uchwały budżetowej. 
 
Radni nie mieli więcej pytań do projektu budżetu na 2015r. 
 

Następnie Komisje Rady Gminy wyraziły pisemne opinie w sprawie projektu budżetu 
gminy na 2015r. Sporządzone opinie są opiniami pozytywnymi i stanowią załącznik                  
do protokołu. 
 
Ad. 3 
W dalszej części posiedzenia przedstawione zostały następujące projekty uchwał: 

Ø Projekt uchwały nr III/16/2015 w sprawie zwolnienia samorządowego zakładu 
budżetowego Zakładu Komunalnego w Kleszczewie z obowiązku wpłaty nadwyżki środków 
obrotowych do budżetu gminy przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik poinformowała, że 
art. 15 ust. 7 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009r. o finansach publicznych daje Radzie Gminy 
prawo do podjęcia uchwały  w sprawie zwolnienia samorządowego zakładu budżetowego             
z wpłat  do budżetu gminy nadwyżki środków obrotowych. Nadwyżka środków obrotowych 
jest pojęciem finansowym i nie jest tożsama z posiadaniem przez samorządowy zakład 
budżetowy środków pieniężnych na rachunku bankowym.  
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
Ø Projekt uchwały nr III/19/2015 w sprawie współdziałania z Powiatem Poznańskim 
przy usuwaniu i unieszkodliwianiu wyrobów zawierających azbest na terenie Gminy 
Kleszczewo przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że środki finansowe 
na  realizację  programu likwidacji wyrobów zawierających azbest na terenie Powiatu 
Poznańskiego pochodzą z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej, 
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej, z budżetu powiatu 
oraz budżetu gminy. W 2015r. planuje się, iż koszty związane likwidacją wyrobów 
zawierających azbest realizowane będą w 100% z  w/w źródeł, tj. bez udziału finansowego 
wnioskodawców. 

W wyniku analizy wykorzystanych w ubiegłych latach środków finansowych 
przeznaczonych na realizację w/w programu  proponuje się aby tegoroczny udział Gminy 
Kleszczewo w finansowaniu tego programu wyniósł  15.000zł. 

Szczegółowe zasady rozliczania środków określone zostaną w porozumieniu 
pomiędzy Gminą, a Powiatem Poznańskim. Podpisanie porozumienia z Powiatem 
Poznańskim wymaga podjęcia stosownej uchwały przez Radę Gminy Kleszczewo. 

Radny Szafrański zapytał ile azbestu pozostało jeszcze do zutylizowania? 
Pani Nowicka poinformowała, że na terenie Gminy Kleszczewo zinwentaryzowano 

ok. 1800ton, a w 2014r. w ramach z programu usunięto 71 ton wyrobów azbestowych. 
Radni nie mieli więcej pytań do projektu uchwały. 

 



 

Ø Projekt uchwały nr III/20/2015 w sprawie zatwierdzenia planu pracy Komisji 
Rewizyjnej na 2015r. przedstawił Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Jan Rajchelt. Plan 
pracy Komisji stanowi załącznik do protokołu.  
Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 
Ø Projekt uchwały nr III/21/2015 w sprawie zaopiniowania projektu uchwały Sejmiku 
Województwa Wielkopolskiego w sprawie wyznaczenia aglomeracji Tulce, Gmina 
Kleszczewo przedstawiła Pani Nowicka. Pani Nowicka poinformowała, że w aglomeracjach 
ujętych w KPOŚK w terminie do końca 2015 r. poziom obsługi zbiorczymi systemami 
kanalizacyjnymi (% RLM korzystających z systemu kanalizacyjnego) powinien wynosić 
100% lub niemal 100%. Wobec powyższego Wójt Gminy Kleszczewo dokonał weryfikacji 
obszaru i granic dotychczasowej aglomeracji Tulce, Gmina Kleszczewo wyznaczonej 
rozporządzeniem Nr 88/06 Wojewody Wielkopolskiego z dnia 9 maja 2006r. We wniosku           
o zmianę obszaru i granic aglomeracji złożonym przez Wójta Gminy Kleszczewo do 
Marszałka Województwa Wielkopolskiego zostały wyłączone tereny charakteryzujące się 
rozproszoną zabudową, na których wykonanie sieci kanalizacyjnej jest ekonomicznie 
nieuzasadnione lub tereny, na których wykonanie sieci kanalizacyjnej planowane jest po 2015 
roku.  

Pani Nowicka dodała, że Marszałek Województwa Wielkopolskiego przedstawił 
propozycję planu aglomeracji Tulce, Gmina Kleszczewo uwzględniającą zmiany 
proponowane we wniosku Wójta Gminy Kleszczewo, przedstawiając jednocześnie projekt 
uchwały Sejmiku Województwa Wielkopolskiego w tym przedmiocie.  

 Pan Wójt dodał, że aglomeracja Nagradowice skanalizowana jest w stopniu 
zadowalającym, natomiast problem stanowi aglomeracja Tulce, w obszarze której pozostaną 
tereny już skanalizowane, a te nie podlegające skanalizowaniu do końca 2015r. zostają               
z planu aglomeracji Tulce wykluczone.  
 Pani Nowicka dodała, że na terenie gminy funkcjonują dwie aglomeracje: 
Nagradowice i Tulce (Tulce, Gowarzewo, Szewce, Tanibórz). Ponieważ gmina nie jest               
w stanie do końca roku skanalizować całego obszaru zostaje on w znacznym stopniu 
ograniczony. Wyłączeniu ulegają Szewce, Tanibórz, Gowarzewo i fragment Tulec – pozostaje 
teren dotychczas skanalizowany i planowany do skanalizowania do końca roku 2015.  
 Wójt dodał, że jest to działanie czysto formalne w celu uniknięcia kar                              
za niewywiązanie się z założeń Krajowego Systemu Oczyszczania Ścieków Komunalnych.  
 Radny Szafrański zapytał jakie są plany związane z kanalizacją w miejscowości 
Gowarzewo? 
 Wójt stwierdził, że obecnie zakłada się skanalizowanie Tulec w rejonie ulic Średzkiej, 
Gospodarskiej, Kasztanowej i Sportowej i w tym celu gmina wystąpiła do WFOŚ o pożyczkę 
(częściowo umarzalną). Zakres przyszłych inwestycje uzależniony jest od wysokości 
możliwych do pozyskania środków unijnych.  
 Radny Szafrański zapytał na jakim etapie są plany połączenia z poznańską siecią 
kanalizacyjną? 
 Wójt poinformował, że plan jest możliwy do zrealizowania być może nawet                     
w bieżącym roku, jednak w ostatnim okresie pojawiły się wątpliwości odnośnie zakresu 
wzajemnych zobowiązań, które wymagają wyjaśnień. Decyzje odnośnie zakresu współpracy z 
Aquanetem należy podejmować w zależności od jakości oferty dla gminy, mając również na 
uwadze fakt konieczności przekazania uprawnień decyzyjnych, np. w sprawie ustalania cen za 
ścieki, które obecnie są bardzo zróżnicowane.  

 



Radny Szafrański zapytał czy oczyszczalnia w Tulcach zapewni w przyszłości odbiór 
ścieków z Gowarzewa? 

Wójt wyjaśnił, że nie i w związku z tym konieczne będzie przygotowanie centralnej 
oczyszczalni dla gminy. 

 
Radny Maciejewski zapytał o powód wycinki drzew w lesie tuleckim? 
Pani Nowicka stwierdziła, że zwróci się o informacje w tej sprawie do nadleśnictwa            

i odpowiedzi udzieli na sesji. 
Radni nie mieli więcej pytań do projektu uchwały. 

Ø Projekt uchwały nr III/22/2015 w sprawie ustalenia kryteriów rekrutacji                    
do publicznych przedszkoli, dla których organem prowadzącym jest Gmina Kleszczewo 
przedstawiła Pani Zarębska. Pani Zarębska poinformowała, że zmiana ustawy o systemie 
oświaty oraz niektórych innych ustaw z dnia 6 grudnia 2013 r. wprowadziła nowe zasady 
przyjęć dzieci do publicznych przedszkoli. W myśl art. 20c ust.1 w/w  ustawy do przedszkola 
przyjmowane są dzieci zamieszkałe na obszarze danej gminy. W przypadku większej liczby 
kandydatów niż liczby miejsc w przedszkolu na pierwszym etapie postępowania 
rekrutacyjnego brane są pod  uwagę łącznie kryteria ustawowe, określone w art. 20c ust.              
2 w/w ustawy. W przypadku uzyskania w pierwszym etapie rekrutacyjnym równorzędnych 
wyników lub jeżeli po zakończeniu tego etapu dane przedszkole nadal dysponuje wolnymi 
miejscami przeprowadza się drugi etap postępowania rekrutacyjnego. W etapie tym brane są 
pod uwagę kryteria, do określenia których upoważniona została na podstawie art. 20c ust.            
4  Rada Gminy. Kryteria mogą  mieć różną wartość punktową. Rada Gminy określa też 
dokumenty, które musi przedstawić rodzic, w celu  potwierdzenia spełniania poszczególnych 
kryteriów. Wskazane w projekcie uchwały kryteria powstały w wyniku konsultacji                   
i uzgodnień z dyrektorami zespołów szkół oraz uwzględniane były w procesie rekrutacji            
do przedszkoli, prowadzonych przez gminę Kleszczewo, na rok szkolny 2014/2015. 
Preferencja punktowa wobec dzieci 5 i 4 letnich wynika z faktu, iż dzieci te na mocy prawa 
mają zagwarantowane miejsce w przedszkolu na terenie gminy, dzieci 5-letnie bowiem 
realizują obowiązek rocznego przygotowania przedszkolnego, natomiast dzieci 4-letnie od           
1 września 2015 r. uzyskują prawo pobytu w przedszkolu w przypadku wyrażenia woli 
uczęszczania do przedszkola. Z punktu widzenia obowiązków samorządu  najważniejsze  dla 
organu prowadzącego jest właśnie zapewnienie wszystkim tym dzieciom miejsca                   
w przedszkolu. Kolejne kryteria określone w uchwale – rodzeństwo w przedszkolu i następne 
- kryterium wskazujące rodzica jako osobę  pracującą, wychodzą  naprzeciw oczekiwaniom 
rodziców dzieci przedszkolnych. W rekrutacji na rok szkolny 2014/2015 z kryterium 
uczęszczania rodzeństwa kandydata do danego przedszkola skorzystali wszyscy rodzice, 
których kolejne dziecko kandydowało do przedszkola. Kryterium pracy  zagwarantowało             
w zeszłorocznej rekrutacji  miejsca dzieciom rodziców pracujących zawodowo, umożliwiło 
ono pogodzenie obowiązków zawodowych rodziców z opieką nad dzieckiem. Zasadne jest 
więc by przyjąć te kryteria w rekrutacji na następne lata. Kryterium wychowywania się 
kandydata w rodzinie z dwojgiem dzieci również zaspokaja lokalne potrzeby społeczne. 
Kryteria ustawowe gwarantują pierwszeństwo w przyjęciu dzieci do przedszkola kandydatom 
z rodzin wielodzietnych, zaś proponowane w uchwale kryterium wychowywania się 
kandydata w rodzinie wychowującej dwoje dzieci uprzywilejowuje rodziny z więcej niż 
jednym dzieckiem. Kryteria określone w uchwale uwzględniają oczekiwania rodziców dzieci 
w wieku przedszkolnym (rodzeństwo w przedszkolu), zaspokajają potrzeby przeważającej 
grupy rodziców (rodzice pracujący zawodowo), chronią rodziny, w której wychowuje się 
przynajmniej dwoje dzieci oraz umożliwiają zapewnienie w przedszkolach, prowadzonych 
przez gminę Kleszczewo, prawidłowej organizacji nauczania, wychowania i opieki oraz 

 



gwarantują wypełnienie obowiązków samorządu, zgodnie z zapisami ustawy o systemie 
oświaty, poprzez zapewnienie wychowania przedszkolnego dzieciom 5 i 4 letnim.    

Pani Sekretarz zapytała czy powyższe kryteria dotyczą dzieci zamieszkałych                  
na terenie Gminy Kleszczewo? 

Pani Zarębska potwierdziła i dodała, że zgodnie z ustawą o systemie oświaty                   
do przedszkoli publicznych prowadzonych przez daną gminę przyjmuje się dzieci 
zamieszkałe w tej gminie, chyba że po przyjęciu wszystkich chętnych nadal są wolne miejsca. 

Wójt dodał, że przepisy prawa nie pozwalają ustanowić kryterium zameldowania na 
terenie danej gminy. 

Radny Szafrański zapytał w jaki sposób weryfikowany jest fakt czy ktoś jest 
mieszkańcem gminy? 

Pani Zarębska wyjaśniła, że jest to informacja składana na zasadzie oświadczenia. 
Radna Batycka zapytała dlaczego jednym z kryteriów preferuje się przyjęcie                   

do przedszkola dziecka dwojga pracujących rodziców, podczas gdy nie pracujący rodzic 
chcąc podjąć pracę tego pierwszeństwa nie ma? 

Pani Zarębska wyjaśniła, że istnieje możliwość wyboru jedynie sześciu kryteriów 
rekrutacji do przedszkoli publicznych, a przy ich formułowaniu kierowano się konsultacjami           
i uzgodnieniami z dyrektorami zespołów szkół, oraz doświadczeniem w procesie rekrutacji           
w roku szkolnym 2014/2015. 

Radni nie mieli więcej pytań do projektu uchwały. 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad oraz brakiem dalszych pytań 
Przewodniczący Lammel zakończył posiedzenie komisji o godz. 14:20. 
 
 
Protokołowała:     Za zgodność z przebiegiem obrad 
Magdalena Rakszawska        
        Tadeusz Lammel 

 


